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Fractie VRAAG Antwoord
6b. Kredietaanvraag regionale keringen 2020-2022
A&B - Dirk is tot 2022, in het stuk staat dat er al in het MJP 12,9 

voor toekomstig werk is gereserveerd, maar MJP is tot 
2023.

- Daarnaast is het bedrag in het MJP alleen voor dit project 
gereserveerd of ook voor ander toekomstig werk? Oftewel 
komen we later in het MJP bij toekomstig werk geen geld 
tekort?

- Verder graag meer onderbouwing van de aangevraagde 
bedragen 7.8 en 22.6 mln. Bijvoorbeeld minimaal de SSK 
ramingen.

- Wat is de opbouw van het bedrag van euro 17.500.000,00 
aan extra krediet.

- Wat was er niet te voorzien, kennis van de locatie, 
Hogedijk en Molenvlietkade, dat de uit te voeren 
werkzaamheden duurder zouden zijn dan de normale 
keringen zoals geraamd.
Een lid van onze AB-fractie heeft in 2015 al een raming en 
een bestek voor onder andere de Molenvlietkade gemaakt 
en de raming hiervan lag een heel stuk lager.

In het MJP 2020-2023 is binnen het bestuursprogramma Waterveiligheid voor twee porties 
‘toekomstig werk’ investeringsruimte gereserveerd: 
- ‘MJP regionale keringen’: 12,9 mln
- ‘C-keringen VIJG spoor 4’: 4,82 mln.
Verder zitten er ramingen voor nog aan te vragen kredieten in enkele ‘onderhanden’ projecten, 
zoals ‘Kunstwerken Spaarndammerdijk’ en ‘Cluster planontwikkeling (=toetsing keringen)’.

De post ‘MJP regionale keringen’ is alleen bedoeld voor het DiRK-project (dijkversterking regionale 
keringen). Het DiRK-project krijgt per jaar nieuwe kadestrekkingen erbij om te versterken. Nu, in 
het 4e jaar dat het project loopt, komen er in ‘DiRK IV’ weer te versterken kilometers bij. Daar gaat 
deze kredietaanvraag over. De investeringsruimte die MJP2020-2023 biedt, is hiermee wel op.
Dat betekent dat in het MJP2021-2024 nieuwe investeringsruimte gezocht moet worden om volgend 
jaar een ‘DiRK V’ te starten met nieuwe kilometers dijkversterking. Andere voorziene projecten 
hebben investeringsruimte in andere MJP-posten.

Onderstaande tabel geeft de opbouw van beide SSK-ramingen weer. De € 17,5 mln is de grootte van 
de overschrijding op de eerdere MJP-raming.
De Hogedijk Aalsmeer is nog een laatste strekking uit de ‘Top 50’, de eerdere opzet van het 
keringenprogramma. In het eerdere project is een raming opgesteld zoals we dat tegenwoordig niet 
meer doen, namelijk op basis van algemene kentallen. Deze is eerder opgenomen in de MJPs. Er is 
niet eerder een SSK-raming gemaakt voor dit uitvoeringskrediet. In de voorbereiding voor deze 
kering zijn de kostenverhogende kenmerken duidelijk geworden: veel maatwerk rondom bebouwing, 
dure damwanden, vervuilde grond en moeilijke toegang. 
Voor de Molenvlietkade is het ontwerp aangepast. Er is over een deel van de strekking een stalen 
damwand opgenomen, vanwege een hogedruk gasleiding in de kering. De vergunninghouder 
(Gasunie) draagt bij in de kosten voor deze damwand. Deze kosten zijn wel opgenomen in het 
kredietbedrag, conform de Rijnlandse regels rondom kredietaanvragen.
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Opbouw SSK raming Hogedijk en 
Molenvlietkade, 
Aalsmeer*

DiRK IV (=nieuwe 
kilometers)

Bouwkosten
Hiervan (afgerond):
- sanering
- grondwerk
- damwanden
- overige directe bouwkosten
- indirecte bouwkosten

€ 17.180.150

€ 500.000
€5.000.000
€3.600.000
€2.000.000
€5.900.000

€ 4.033.322

Engineering en bijkomend € 1.150.731 € 1.272.513
Risicoreservering € 354.700 € 533.292
BTW € 3.923.972 € 1.214.210
Totale investeringskosten € 22.609.553 € 7.053.337

* Hierbinnen zijn de kosten van de Molenvlietkade minder dan 10% van de raming.

6c. Regionale Energie Strategieën
A&B a. hoeveel hectare/m2 heeft Rijnland in eigendom om te 

gebruiken voor zonneweiden, windmolens etc?, om 
hoeveel zonnepanelen/windmolens zou het dan gaan? 

b. kunt u aangeven hoeveel energieopwekking u kunt halen 
uit slibverwerking in het Rijnland gebied?

c. kan Rijnland aangeven wat de huidige stand van Liander is 
qua capaciteit en wat de mogelijkheden zijn tot 2025?

d. kunt u een onderbouwing geven hoe het verdienmodel 
wordt bij een extensiever landbouwkundig gebruik?

e. heeft Rijnland zelf ervaring met zonnepanelen op water? 
Zo, ja, graag onderbouwende cijfers, zo nee, hoe kunt u 
dan beoordelen dat de waterkwaliteit er mogelijk op 
vooruit gaat?

f. waar in welk gebied ziet Rijnland kansen voor 
energieopwekking waar landbouw minder perspectief 
biedt?

a. Rijnland heeft grofweg 20 – 25 hectare in eigendom dat geschikt is voor eigen 
energieopwekking middels wind en/of zonne-energie. Van deze geschikte terreinen zal ongeveer 
de helft nodig zijn om energieneutraal te worden in 2025. Conform de aangenomen motie 
energieneutraliteit op 13 mei 2020 komen wij in september terug met een maatregelenpakket 
waarin de verdeling tussen aantal windmolens/m2 zonnepanelen wordt opgenomen. Vooralsnog 
heeft Rijnland in de concept-RES ingebracht dat we streven naar energieneutraliteit, zonder 
daarbij al te specificeren naar concrete locaties.

b. In 2019 hebben we ongeveer 95 TJp biogas geproduceerd. Door de centrale slibvergisting in 
Waarderpolder komt daar ca. 70 TJp bij.

c. Liander is aangesloten bij de RESsen en we hebben veelvuldig contact op project en 
locatieniveau. We verkennen daarmee niet alleen welke mogelijkheden er zijn voor het behalen 
van onze eigen doelstelling (energieneutraal 2025) maar ook de doelstelling van de regio en hoe 
wij gezamenlijk kunnen werken aan verbetering van de netcapaciteit. Op basis van de concept-
RESsen zijn ook impactstudies gedaan. Vooralsnog lijkt de netcapaciteit binnen Rijnland geen 
belemmering te zijn voor onze eigen doelstelling.

d. Dit is nog onderwerp van uitwerking naar de RES 1.0 binnen de verschillende RESsen.
e. Nee, Rijnland heeft nog geen ervaringen met zonnepanelen op water. Kansen voor verbetering 
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waterkwaliteit kunnen bijvoorbeeld worden gezien in kansen voor dubbel ruimtegebruik. 
Wanneer je drijvende elementen moet gaan maken kun je daar biotoopverbeterende structuren 
onder hangen. De verwachting is dat onder bepaalde omstandigheden (bij diepe plassen, niet de 
gehele waterpartij overkluizen enz.) er een verbetering van de biodiversiteit en daarmee 
waterkwaliteit te behalen valt. Daarnaast zou de overkluizing kunnen zorgen voor het 
voorkomen van de opwarming van het water in de zomer. Er lopen binnen Nederland 
verschillende praktijkonderzoeken om hier meer ervaring mee op te doen. 

f. Uit de concept-RESsen blijkt dat energieopwekking op gebieden die nu gebruikt worden voor 
landbouw nodig zijn om de doelstellingen te behalen. Wij zien kansen om dit te koppelen aan de 
gebieden die, vanuit bijvoorbeeld de bodemgesteldheid, minder perspectief hebben om 
landbouwgebied te blijven. Welke locaties dit precies zijn kunnen in een verdere uitwerking in 
samenwerking met de partners worden onderzocht. Daarbij moet uiteraard een integrale 
afweging gemaakt worden of de grond eventueel ook ingezet kan worden voor andere 
doeleinden of dat er een combinatie mogelijk is, zoals een combinatie tussen energieopwekking, 
waterberging en/of biodiversiteit.

6.e Uitvoeringskrediet renovatie 11 
afvalwatertransportgemalen

A&B - De volgorde van de renovatie wordt omgedraaid (ipv eerst 
AWZI nu eerst gemalen).Geeft dit nog extra risico's of 
problemen in de verwachting? Want wat was de reden voor 
de volgorde van de originele planning?

- De renovatie van de gemalen komt nu naar voren, zijn alle 
11 gemalen al volledig afgeschreven?

- Destijds was gepland om na de afronding van Zwanenburg deze gemalen op te pakken, gepland 
in 2020-2021. Echter, Zwanenburg is vertraagd, wat ertoe leidt dat de gemalen naar achter 
schuiven. Door de onderinvesteringen, mede veroorzaakt door de vertraging op Zwanenburg, 
ontstond de behoefte om werk “naar voren te halen” wat we met dit voorstel doen.

- De gemalen worden niet vervangen, maar gerenoveerd. De gemalen zijn wel toe aan dat groot 
onderhoud (wat gepland was in 2020-2021). Na deze renovatie kunnen ze nog zeker 30 jaar 
mee.

7.a WBP5 Effect- en middelenmonitor 2019
A&B Pag. 4: Is er zicht op waarom de energiebesparing van Rijnland 

is achtergebleven bij de ambitie?
In WBP5 staat als doel een toename van de energie-efficiency van 30% van 2005 naar 2021. Dit 
doel hebben we in 2018 al gehaald. In 2019 heeft de waterketen 4% minder energie verbruikt dan in 
2018. Hiermee wordt de dalende trend van de afgelopen jaren doorgezet. In 2019 is echter 19% 
meer energie gebruikt in het watersysteem omdat 2018 een vrij droog en 2019 een vrij nat jaar was 
(26% meer neerslag dan 2018). Normaal gezien is deze natuurlijke variatie kleiner. Conform de 
motie energieneutraliteit zal in september aan de VV een maatregelenpakket worden overlegd 
waarin wordt aangegeven hoe Rijnland haar ambities gaat halen.

7.b Bestuurlijke indicatoren – 10 highlights
A&B Graag de extra kosten (tijd-geld) inzichtelijk maken als dit niet 

wordt geïntegreerd in EMM of bestaande rapportages.
Door de rapportage over de 10 highlights te integreren in bestaande bestuursrapportage streven we 
eenvoud, overzicht en doelmatigheid na. Het huidig aantal bestuursrapportages blijft hetzelfde en is 
eenduidig in vormgeving. En er worden dubbelingen voorkomen. Het gaat dus echt om het 
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aanscherpen en verbeteren van het bestaande.
Indien, naast de bestaande rapportages, toch afzonderlijk over de 10 highlights zou worden 
gerapporteerd dan zullen de meerkosten daarvan overigens zeer beperkt zijn.
Het is nog niet bekend wat het monitoren en rapporteren over de 10 highlights aan extra tijd en 
kosten vraagt. In het algemeen gaat het over de voortgang van activiteiten en resultaten die we 
sowieso willen volgen. Dus geen sprake van substantieel extra tijd.
Voor de periodieke meting van sommige indicatoren (zoals klanttevredenheid, mate 
waterbewustzijn, stand biodiversiteit) is beperkte ondersteuning van derden nodig.

Algemene vragen
A&B - Zoet water wordt in de toekomst kritisch. Kan dit extra 

highlight/ aandachtspunt worden meegenomen?
- Er zijn ontwikkelingen waarbij vanuit afvalwaterstromen 

weer proces of drinkwater kan worden gemaakt. Er zijn 
bedrijven die zoeken naar oplossing en samenwerking. Kan 
Rijnland hierin iets betekenen?

Op dit moment is het nog niet mogelijk om effluent in te zetten voor drinkwater. Dat vergt nog een 
flinke extra zuiveringsslag (en nog wel iets in de communicatie). Rijnland en Dunea hebben wel 
afstemming over diverse onderwerpen waaronder dit punt. We krijgen een enkele keer per jaar 
vragen van bedrijven over de inzet van effluent in hun bedrijfsvoering. We adviseren die bedrijven 
o.a. door het delen van gegevens. Dit leidt (nog) niet tot het feitelijk inzetten van effluent in de 
bedrijfsvoering.


